
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گــروه اقتصادی - شــواهد و 
مســتندات موجــود حکایــت از آن 
دارنــد که به دلیــل کم توجهی و نبود 
سیاســت گذاری های دقیق و مدون، 
کشورمان از یک صادرکننده فعال بنزین 
به واردکننده ای ناچار تبدیل شده است. 
این تغییر مسیر، در حالی رخ داده که تا 
همین چند سال پیش، بازارهای جهانی 
شاهد حضور بنزین ایرانی به عنوان یک 

کالای صادراتی بودند.
آمارها و تحلیل های اقتصادی به 
روشــنی نشان می دهند که در صورت 
عدم اتخــاذ رویکردهای اصلاحی و 
بهینه سازی در حوزه هایی چون ارتقای 
کیفیت ناوگان خودرویی، گسترش و 
تنوع بخشی به سبد سوختی کشور، و 
اجرای طرح های نوآورانه در مدیریت 
مصرف انرژی، ممکن اســت در دامی 
از مشــکلات و چالش های بزرگ تر 
گرفتار آییم کــه پیامدهای آن، تنها به 
هدر رفتن منابع ارزشمند مالی و انرژی 
کشور ختم نخواهد شد، بلکه می تواند 
بر تمامی ابعــاد اقتصادی و اجتماعی 
کشــور تاثیرات عمیقی بگــذارد. این 
مهم، بیش از پیش بر ضرورت تدوین 
سیاســت های کلان و دقیق در حوزه 

انرژی و مدیریت منابع تاکید دارد.
مسئله ناترازی بنزین را نمی توان 
با یک راه حل ســاده و یک جانبه حل 
کرد. برای مقابله با این چالش، نیازمند 

به کارگیری طیف وسیعی از استراتژی ها 
و راهکارهای متنوع هستیم. در غیر این 
صورت، با هر سالی که بدون پیشرفت 
مواجه می شویم، شاهد افزایش فشار بر 
اقتصاد کشور و نیاز به مقادیر بیشتری 
ارز بــرای واردات خواهیــم بــود که 
می تواند بــه یک چرخــه معیوب و 
پرهزینه تبدیل شــود.باید همواره به 
دستاوردهای گذشته مان وفادار بمانیم 
و با بهره گیری از تجربیات ارزشــمند 
پیشــین، آینده ای روشــن تر را برای 
خود رقم بزنیم.در دهه ۸۰، اســتفاده از 
سی ان جی به عنوان سوخت جایگزین، 
نقــش مهمی در کاهش ناترازی بنزین 
داشــت. این اقدام می توانســت تا ۲۵ 
میلیون لیتــر در روز مصرف بنزین را 
کاهش دهد. با این حال، در ســال های 
اخیر، تعهد خودروســازان برای تولید 
خودروهای ســی ان جی کاهش یافته 
است. کارت ســوخت نیز در دهه ۸۰ 
به عنوان یک ابــزار موثر در مدیریت 
مصرف سوخت شــناخته شد. اما در 
دهه ۹۰، دولت وقت تصمیم به حذف 
کارت ســوخت گرفت و به ســمت 
یکسان سازی قیمت ها رفت، که بعداً از 
این تصمیم پشیمان شده و دوباره کارت 

سوخت را بازگرداند.
یکی دیگر از پیشرفت های مهم، 
اختصاص سهمیه بنزین به تاکسی های 
اینترنتی بر اســاس میزان پیمایش بود 
که بــه کارآمدی مصرف ســوخت و 
جلوگیــری از قاچاق کمک می کرد. با 

این حال، اخیراً دولت اعلام کرده است 
که قصد دارد این طرح را حذف کند.

نشــان دهنده  تغییــرات  ایــن 
چالش هــای مدیریت ســوخت در 
ایــران اســت و اهمیــت دارد که در 
تصمیم گیری ها، تجربیات گذشــته و 
تاثیــرات آن ها بر مصرف ســوخت و 

اقتصاد کشور مد نظر قرار گیرد.
تصمیم اخیر دولــت برای قطع 
ســهمیه بنزین شــرکت های حمل و 
نقــل اینترنتی مانند اســنپ، موجب 
نگرانی هایــی در میان شــهروندان و 
فعالان این صنعت شــده اســت. این 
اقدام، که به نظر می رســد در پاسخ به 
مسائل ناترازی مصرف بنزین و تلاش 
برای کاهــش هزینه های دولتی اتخاذ 
شــده، می تواند تبعاتی بــرای اقتصاد 
و امنیت انرژی کشــور داشــته باشد. 
ناترازی بنزین، که به معنای عدم تعادل 
بین تولید و مصرف اســت، می تواند 
منجر به افزایش وابســتگی به واردات 
و تهدیــد امنیت انرژی شــود. این در 
حالی اســت که هزینه هــای واردات 
بنزین نیــز بار مالی قابــل توجهی را 
بــه دولت تحمیل می کنــد. در چنین 
شــرایطی، به نظر می رسد که استفاده 
از ابزارهای هوشــمند و راهکارهای 
نوآورانــه می تواند راه حلی مناســب 
برای مدیریت بهینه مصرف ســوخت 
باشد.تخصیص سهمیه بنزین بر اساس 
پیمایش واقعی تاکســی های اینترنتی؛ 
رویکردی است که می تواند به کاهش 

قاچاق و هدررفت بنزین کمک کند و 
در عین حال، با افزایش کارایی صنعت 
حمل و نقل، از افزایش تورم جلوگیری 
نماید. اســتفاده از داده هــای دقیق و 
آنالیزهای هوشمندانه، نه تنها می تواند 
به توزیع عادلانه تر سوخت منجر شود، 
بلکــه می تواند به عنوان یک ابزار موثر 
برای برنامه ریزی طولانی مدت در نظر 
گرفته شــود. در حال حاضر که بنزین 
با ناترازی مواجه شــده است؛ بهترین 
راهکار جایگزین اســتفاده ســوخت 
CNG به جای بنزین و تداوم رویکرد 
تخصیص ســهمیه بر اساس پیمایش 
است. اعطای سهمیه بر اساس پیمایش 
و استفاده بهینه از داده های تولید شده در 
این بخش راهکار بسیار کلیدی در حل 
معضل ناترازی بنزین است. از این پس 
دولت می تواند به جای حذف اعطای 
سهمیه بنزین بر اساس پیمایش، روند 
دوگانه سوز کردن خودروهای فعال در 
صنعت حمل و نقل را تسریع کند و به 
جای بنزین، با اعطای سهمیه CNG بر 
اســاس پیمایش در مسیر حل ناترازی 
بنزین قدم بردارد.دولــت می تواند با 
استفاده از این ابزارهای داده ای، صنعت 
حمل و نقل را به ســمت اســتفاده از 
ســوخت های جایگزیــن و متنوع تر 
هدایت کند. به عنوان مثال، تشــویق 
رانندگان به استفاده از CNG به جای 
بنزین، نه تنها می تواند به تنوع بخشــی 
سبد ســوخت کشور کمک کند، بلکه 
در کاهش وابستگی به بنزین و مدیریت 

بهتر منابع انرژی نیز مؤثر اســت. این 
رویکــرد، ضمــن افزایــش کارایی، 
می توانــد به حفظ محیط زیســت و 

توسعه پایدار نیز کمک کند.
توسعه اســتفاده از سی ان جی در 
ناوگان خودرویی کشــور، گامی مؤثر 
در جهت بهبود شرایط کنونی و کاهش 
وابســتگی به بنزین است. با توجه به 
ظرفیت های موجــود، امکان افزایش 
روزانه تا ۲۰ میلیون مترمکعب مصرف 
سی ان جی در کشــور وجود دارد، که 
این امر می توانــد به کاهش معادل ۲۰ 
میلیون لیتر در مصرف بنزین منجر شود. 
ایــن تغییر نه تنها به کاهش هزینه های 
انرژی کمک می کنــد، بلکه می تواند 
تأثیرات مثبتی بر محیط زیست داشته 
باشــد و به تدریج زمینه ســاز توسعه 
پایدار در حوزه انرژی شود. در نهایت، 
تصمیمات دولت باید با دقت و توجه به 
تمامی جوانب اتخاذ شود. تصمیمات 
عجولانــه و بدون برنامــه می تواند به 
بی ثباتی اقتصــادی و اجتماعی منجر 
شــود و بر زندگی روزمره شهروندان 
تاثیر منفی بگذارد. بنابراین، مهم است 
که دولت در تصمیم گیری های خود به 
جای تمرکز بر راهکارهای کوتاه مدت، 
بــه دنبــال اســتراتژی های پایدار و 
هوشــمندانه باشــد که نه تنها به حل 
مسئله ناترازی بنزین کمک کند، بلکه 
به تقویت بخش های مختلف اقتصادی 
و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان نیز 

بینجامد.

تصمیم بنزینی دولت زیر ذره بین ؛

بازی سوخته دولت با کارت های سوخت!
تصمیم اخیر دولت برای قطع سهمیه بنزین شرکت های حمل و نقل اینترنتی مانند اسنپ، موجب نگرانی هایی 

در میان شهروندان و فعالان این صنعت شده است. این اقدام، که به نظر می رسد در پاسخ به مسائل ناترازی مصرف 
بنزین و تلاش برای کاهش هزینه های دولتی اتخاذ شده، می تواند تبعاتی برای اقتصاد و امنیت انرژی کشور داشته باشد.

در نهایــت، تصمیمــات دولــت بایــد بــا دقــت و توجــه بــه تمامــی جوانــب اتخــاذ 
شــود. تصمیمــات عجولانــه و بــدون برنامــه می توانــد بــه بی ثباتــی اقتصــادی 
و اجتماعــی منجــر شــود و بــر زندگــی روزمــره شــهروندان تاثیــر منفی بگــذارد. 

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
از تدویــن طرحــی در مجلس برای 

اصلاح نظام ارزی کشور خبر داد.
»محسن زنگنه« نماینده مردم تربت 
حیدریه در مجلس شــورای اسلامی، 
درباره اولویت های مجلس دوازدهم، 
اظهار کرد: اولویت اصلی مجلس آینده 
باید نظارت بر اجرای قانون برنامه هفتم 
توسعه باشــد، چرا که تقریباً یک سال 
بررسی این لایحه در مجلس زمان برد 
و بخش های مختلف دولت هم درگیر 

آن بودنــد. وی با بیــان اینکه اولویت 
مجلس دوازدهم باید نظارت بر اجرای 
دقیق این قانون باشد، ادامه داد: از سوی 
دیگــر، در قانون برنامه هفتم توســعه 
مــوارد مهمی آمــده و در بخش های 
مختلف ما بعضاً نیازمند قانون گذاری 
هستیم. بر این اساس، دولت و مجلس 
باید در موضوعــات مندرج در قانون 
برنامه هفتم توســعه، با اولویت مسائل 
اقتصادی طرح و لایحه ارائه داده و آن ها 
را پیگیری کنند. عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی تصریح 

کرد: یکی دیگر از اولویت های مجلس 
دوازدهــم باید »اصلاح نظــام ارزی« 
کشور باشد. بنده طرحی را تحت عنوان 
»طرح مقاوم سازی نظام ارزی کشور« 
تدوین کردم که امیدوارم در سال ۱۴۰۳ 
در صحن مجلــس اعلام وصول و در 
مجلس یازدهم بررسی و تعیین تکلیف 
شــود. زنگنه درباره این طرح، توضیح 
داد: این طرح به دنبال اصلاح نظام ارزی 
کشور اســت و راهکارهایی را در نظر 
گرفته تا نظام ارزی کشور از این آشفتگی 
و تصمیمات بخشــی خارج شود. این 

طرح بسیار مفصل است؛ یکی از مسائل 
مهم و اصلی این طرح آن است که در آن 
نیامده »یارانه ارزی« حذف شود، بلکه 
آن را به یارانه ریالی تبدیل می کند و ارز 
را در کشور روی یک قیمت می گذارد. 
البته در این طرح برای ارزهای خانگی، 
ارزهای در اختیار مردم و ارز صادراتی 
و مشوق های صادراتی بندهایی در نظر 

گرفته شده است. 
اگر این طرح در مجلس بررسی و 
تعیین تکلیف شود، قطعاً در نظام ارزی 
کشــور ثبات ایجاد خواهد شــد. اگر 
فرصت بررســی این طرح در مجلس 
فعلی نباشد، قطعاً پیگیری می کنم تا این 
موضوع در مجلس دوازدهم در اولویت 
کشور اصلاح شود.بررسی قرار گیرد و وضعیت نظام ارزی 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی خبر داد:

»یارانهارزی«حذفنمیشود

گــروه اقتصــادی  - تراکم  
جمعیت و محدود کردن ســاخت و 
سازها در مرز شهرها باعث شده که 
با گرانی مسکن مواجه شویم؛ برای 
کاهش قیمت مسکن باید مرز شهرها 
برداشــته و به مردم زمین داده شود تا 

مردمی سازی صورت بگیرد.
همه عــادت کرده ایــم داخل 
خانه های بلنــد مرتبه و برج زندگی 
کنیــم. در اوج تراکــم جمعیــت؛ 
بلندمرتبه نشینی و خانه های قوطی 
کبریتی ســبک زندگی را تغییر داده 
و باعث شــده تا زندگی برای مردم 
سخت شود. عمودی سازی با فرهنگ 
ما سازگار نیست. مشکلاتی از قبیل 
ترافیک، هوای ناسالم برای همۀ افراد، 
نداشــتن فضای ســبز که این سبک 
زندگی برای افــراد به وجود آورده، 
دلیلی شده تا مردم مجبور به زندگی 
در خانه های قوطی کبریتی باشند و 

احساس رفاه نکنند.
در حالــی کــه تــا همین چند 
ســال پیش مفهوم خانه نســبت به 
آنچه امروز درگیرش هســتیم کاملًا 

متفاوت بود.

وضع قوانین برای معضل 
مسکن

تراکــم جمعیت در شــهرها 
فقط باعث آلودگــی هوا یا ترافیک 
نمی شود، بلکه مشکلات بزرگ تری 
مانند گرانی مســکن را هم به دنبال 
دارد. قیمــت مســکن بــه حدی 
افزایش پیدا کرده اســت که شــما 
کســی را نمی بینیــد دغدغــه خانه 
نداشــته باشد. اگر مشکلاتی که این 
نوع ساخت وســاز بــرای روحیات 
خانواده ها به وجود آورده است را در 
نظر بگیریم، دغدغه های مردم سر به 

فلک می کشد.
رضوی مشــکل اصلی گرانی 
مســکن را حبس زمیــن می داند و 
توضیح می دهــد: »اگر عرضه زمین 
بــه اندازه کافی باشــد قیمت زمین 
شکسته می شــود. الان حبس زمین 
بــه قوانین مــا کمــک می کند مثل 
شــهرداری، تراکم فروشی. قوانین 
متضاد است، شهرداری ها سودشان 

در تراکم فروشی است و اینکه زمین 
کم باشد و تراکم بفروشند. اگر زمین 
زیاد شد شهرداری پولی ندارد برای 
اینکه بتواند مشکلات خودش را حل 
کند؛ یعنی سیستم های کشورمان به 
نحوی اســت که مانــع جدی برای 

تحویل زمین است.«
یکی از مشــکلاتی که مطرح 
می کنند بحث روبنایــی )نهادهای 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی( است. 
رضوی معتقد اســت روبنایی یک 
وظیفه حاکمیتی است و دولت برای 
آپارتمان هم باید مدرسه، بیمارستان 
و خدمات آماده کند و فرقی ندارد و 
مشترک است. وی از مشکلات دیگر 
و راه حل ها می گوید: »یک مشــکل 
بحث زیرساخت و هزینه اش است 
کــه دولت می توانــد تدبیر کند. من 
یادم است در نهاد ریاست جمهوری 
پیشنهاد دادم، قانون مالیات بر عوائد 
مســکن که از ســال ۸۳ تــا الان در 
مجلس مانده و متأسفانه تصویب هم 

نشده است؛ مثلًا هر خانواده ای ۳ یا ۴ 
بچه دارد، شما به تعداد افراد خانه ات 
حق داری مسکن برای خودت داشته 
باشی و مالیاتی قرار داده نشود؛ اما اگر 
از ۴ تا بیشتر شــد یک مالیات مؤثر 
مثلًا ۶۰% فرض بفرمائید، کسی که ۵ 
تا خانه دارد خانه پنجمش باید %۶۰ 

مالیات دهد.«
شــاخص دسترســی به 

مسکن، ۱۰۹ سال!
اگر بگوییم مســکن برای مردم 
بــه رؤیا تبدیل شــده اســت، بیراه 
نیست. دبیر ســتاد راهبری معماری 
و شهرســازی حــوزه علمیــه آمار 
ناراحت کننــده ای را بیــان می کند: 
»بخاطر سوداگری در زمین و مسکن 
اســت که مردم گرفتــار اجاره خانه 
می شوند. الان شاخص دسترسی به 
مسکن ۱۰۷ یا ۱۰۹ سال شده است؛ 
چه کســی می تواند ۱۰۹ سال زنده 
باشــد، تازه اگر زنده ماند نمی تواند 
مســکن تهیه کند؛ یعنــی با آن همه 

گرانی ها و مشکلات بعدی که زمینه 
می شود، تقریباً یک امر محال است. 
اگر زمین آزاد شــد و مردم خودشان 
توانستند با مشارکت بسازند، این کار 
را آســان می کند. برای اینکه هزینه 
ساخت خانه پایین بیاید، بنظرم موانع 

را باید برطرف کرد.«
 خانه های قوطی کبریتی، 

با وجود وسعت زمین
رضوی ادامه می دهد: »نســل 
دارد از بیــن مــی رود، ایــن خیلی 
مهم تر از این است بگویند مشکل ما 
زیرساخت است، خب زیرساخت را 
حل کنید. آیت الله اراکی می گوید این 
خیانت اســت، مسئولینی که با خیال 
راحت مــردم را با پول بیت المال در 
آپارتمان فرســتادند. باید بفهمند که 
خیانت اســت و مشــکلات را حل 
کنند. ما وقتی موشک هایپرسونیک 
می ســازیم یعنــی این مشــکل را 
نمی توانیم حل کنیم؟ قطعاً می توانیم، 
لذا اینها فکر نمی کنند مشکل است، 

می گویند هزینه اش را نداریم و سریع 
صورت مسئله را پاک می کنند.«

بانک ها قیمت خانه را گران 
کردند

برای کاهش قیمت مسکن باید 
مرز شــهرها برداشته و به مردم زمین 
داده شــود تا مردمی سازی صورت 
بگیرد. در اطراف شــهرها زمین های 
خالی بســیاری اســت که به راحتی 
می توان ساخت وســاز انجــام داد. 
زمین هایی که مــردم می توانند مثل 
گذشــته خانه های حیاط دار را انجام 
دهند. جــدای از زمین های اطراف 
شهر، می توان زمین های داخل شهر 

را هم نام برد.
درحال حاضر مسکن متقاضی 
ســرمایه ای دارد؛ یعنی کســانی که 
نیاز به مســکن ندارند اما برای حفظ 
ســرمایه می خرند. بانک ها مصداق 
بارز این نوع ســرمایه گذاری هستند 
که به بنــگاه داری روی آوردند. اگر 
قیمت مســکن کاهش پیدا کند، این 

تقاضــا از بین مــی رود. باید اقدامی 
صورت بگیرد که زمین های خالی که 
دســتگاه ها دارند برای ساخت وساز 

استفاده شود.
بنــد »ب« مــاده ۱۰، قانــون 
بانک داری به حدود عملیات بانک ها 
می پــردازد: »خرید اموال غیرمنقول 
زائد بر احتیاجــات بانک مگر آنکه 
بــرای وصول طلب از مشــتریان به 
تملــک بانک درآمده باشــد که در 
این صورت باید در ظرف دو ســال 
بــه فروش برســاند مبلغی که بابت 
امــوال غیرمنقول مورد احتیاج بانک 
پرداخت می شود در هرحال نباید از 
ثلث سرمایه و اندوخته های قانونی 

تجاوز کند.« 
براســاس این ماده بانک ها حق 
بنگاه داری ندارند. در شرایط خاصی 
بانک ها می تواننــد اموال غیرمنقول 
داشــته باشــند که باید طی دوسال 
به فروش آن اقــدام کنند؛ اما اکنون 
می بینیم کــه بانک ها کار غیرقانونی 

انجام می دهند و کســی جلودار آنان 
نیست.

دبیر ســتاد راهبــری معماری 
و شهرســازی حــوزه علمیه دربارۀ 
زمین های خالی که در ســطح شهر 
وجود دارند که متعلق به سازمان های 
مختلف مخصوصاً بانک ها اســت، 
می گویــد: »بانک هــا فریز و قیمت 
خانــه را گران کردند. اگر مجلس ما 
یک مجلس قوی باشد، قانونی وضع 
می کند که کسی حق نگهداری زمین 
نــدارد. یک زمان بگذارند، مثلًا منی 
که صاحب زمین هستم اگر ظرف ۱ 
الی ۲ سال نساختم باید مالیات بدهم، 
می شــود قوانینی گذاشت که مانع از 

احتکار شود.«
درنهایت توسعه افقی شهرها، 
رونــد ساخت وســاز را ســریع تر 
می کند. همچنین به علت تک مالکی 
بودن مشــکلات ســاخت را بسیار 
کاهش می دهد. درحــال حاضر ما 
با گرانی ســاعتی مواجه هستیم پس 
هرچه سرعت ساخت وساز بالا رود، 
هزینه های ساخت کم تر درگیر تورم 

خواهد بود.

تغییرذائقهمردمازخانههایویلاییبهخانههایقوطیکبریتی!

مدیرکلدفترشبهقارههندسازمانتوسعهتجارتایرانخبرداد:

مذاکراتتجارتآزادکشاورزیبین
ایرانوهند

گروه اقتصادی - مدیرکل دفتر شبه قاره هند )آسیای جنوبی( سازمان توسعه 
تجارت ایران ضمن اشــاره به تراز مثبت تجاری ایران و هند در ســال ۱۴۰۲ و 
برنامه ریزی جهت افتتاح یک مرکز تجاری جدید در بمبئی از اضافه شــدن یک 

رایزن جدید بازرگانی در هند در سال جاری خبر داد.
هادی طالبیان مقدم، مدیرکل دفتر شــبه قاره هند )آسیای جنوبی(  سازمان 
توسعه تجارت ایران، ضمن اشاره به تراز مثبت تجاری ایران و هند در سال ۱۴۰۲ 
و برنامه ریزی جهت افتتاح یک مرکز تجاری جدید در بمبئی از اضافه شدن یک 

رایزن جدید بازرگانی در هند در سال جاری خبر داد.
طالبیان  مقدم هند را جزو شــرکای اصلی تجارت خارجی ایران دانســت و 
افزود: مذاکرات درباره تجارت آزاد بخش کشاورزی با همکاری توامان سازمان 
توسعه تجارت ایران و وزارت جهاد کشاورزی با هند از سال گذشته آغاز شد و 
به نظر می رسد که این مهم در سال جاری نهایی شود. مدیرکل دفتر شبه قاره هند 
سازمان توسعه تجارت ایران، با بیان اینکه تراز تجاری ایران با هند در سال ۱۴۰۲ 
مثبت شده است، بیان کرد: میزان صادرات به هند در ۱۲ ماه ۱۴۰۲ با  ۲ درصد رشد 
مثبت در ارزش از ۲۱۲۷ میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ به ۲۱۷۵ میلیون دلار و از لحاظ 

وزنی با ۲۷ درصد رشد مثبت از ۵۴۶۰ هزار تن به ۶۹۶۲ هزار تن افزایش یافت.
وی ادامه داد: میزان واردات از کشور هند در ۱۲ماه ۱۴۰۲ با ۳۵ درصد رشد 
منفی در ارزش از ۲۹۴۲ میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ به ۱۹۱۶ میلیون دلار و از لحاظ 
وزنی با ۲ درصد رشد منفی از ۱۹۲۶ هزار تن به ۱۴۷۷ هزار تن کاهش یافته است.

طالبیان مقدم ارزش هر تن کالای صادراتی، را معادل ۳۱۲ دلار دانســت و 
افزود: ارزش هر تن کالای وارداتی معادل ۱۷۷۲ دلار بوده است.

وی با اشاره به سفر اخیر وزیر خارجه هند به ایران، گفت: عزم دو کشور در 
خصوص راهبرد زمینه های مشترک به ویژه تقویت موضوعات اقتصادی و تجاری 
است. این مقام مسئول از برنامه ریزی جهت افتتاح یک مرکز تجاری در بمبئی هند 
خبر داد و افزود: جمعیت بالا و پتانسیل اقتصادی هند برای توسعه تجارت باعث 
شد که مجوز رایزن بازرگانی دوم از سوی سازمان توسعه تجارت ایران، برای این 
کشور صادر شود. طالبیان مقدم ادامه داد: هند، یکی از اعضای گروه بریکس است و 
پیوستن ایران به این گروه امکان بهره گیری از ظرفیت های تجاری اعضای این گروه 
را تسهیل می کند؛ همچنین کریدور )گذرراه( شمال- جنوب برای دسترسی آسان، 
کاهش هزینه ها و تسریع و تسهیل تجارت از مسیر ایران، هند و آسیای میانه، یکی از 
دیگر ظرفیت  های اقتصادی و تجاری در منطقه شبه قاره هند )آسیای جنوبی( است 
که ایجاد زیرساخت  ها و امکانات در این خصوص ضرورتی غیرقابل انکار برای 
تسهیل تجارت و فعال سازی از این ظرفیت است که با همت و جدیت سازمان  ها و 
نهادهای مختلف از جمله وزارت راه، مناطق آزاد، گمرک، سازمان توسعه تجارت 

ایران و سایر دستگاه  های دولتی انجام  پذیر خواهد بود.
 وی ضمن اعلام برنامه  ریزی جهت برگزاری ششمین نمایشگاه توانمندی-

 های صادراتی جمهوری اســلامی ایران )ایران اکســپو ۲۰۲۴(، گفت: الزامات و 
تمهیــدات حضور حدود ۵۰۰ میهمان خارجی شــامل مقامات دولتی و تجار و 
صنعتگران بخش خصوصی و نمایندگان اتاق  های بازرگانی از کشورهای شبه قاره 

هند برای حضور در این نمایشگاه فراهم شده است.

گروه اقتصادی - به گفته مسئولان، 
نظام اعتبارسنجی طراحی شده بر مبنای 
هوش مصنوعی اســت و اطلاعات را 
از منابع اطلاعاتی مختلف جمع آوری 

می کند.
موضوع اعتبارسنجی حوزه نظام 
بانکی در کشور ما در سال ۱۳۸۵ مطرح 
و ســال ۱۳۸۶ آیین نامه آن مصوب و 
سال ۱۳۸۸ نیز اصلاحات آن انجام شد.

سرانجام هم در زمستان ۱۴۰۰ بود 
که محبوب صادقــی مدیر وقت اداره 
اطلاعات بانکی در بانک مرکزی گفت: 
با هدف کاهش مطالبات معوق، بانک ها 
مکلف شدند قبل از پرداخت تسهیلات 
برای متقاضی وام استعلام اعتبارسنجی 
اخذ کنند. مبلغ و ســابقه تســهیلات 
گذشته رقم و سابقه چک های وصول 
یا برگشت شده متقاضیان از معیار های 
تعیین امتیاز اعتبارســنجی مشــتریان 
شبکه بانکی است دسترسی به سامانه 
اعتبارســنجی برای عموم مردم فراهم 
شده است. اعتبارسنجی که ۳۱ خرداد 
۱۴۰۲ از ســوی بانــک مرکزی اعلام 
شد مدل امتیازدهی اعتباری اشخاص 
حقیقــی بازنگری و مــورد تصویب 
شورای سنجش اعتبار قرار گرفته است.

مدل جدیــدی که در تشــریح 
ویژگی های آن ابوذر ســروش معاون 
ســابق نظارت بانک مرکزی گفته بود: 
مدل جدید بر اساس تجربیات جهانی 
و با اســتفاده از شــاخص های بانک 

جهانی و پنج شرکت معتبر بین المللی 
در زمینه اعتبارســنجی و مدل سازی 
بر اســاس یادگیری ماشین تهیه شده 
است و نسبت به مدل قبلی بهبود قابل 

ملاحظه ای داشته است.
او افزایش پوشــش آماری افراد 
بــرای اختصاص رتبــه اعتباری و نیز 
افزایش دقت مدل را از جمله مهم ترین 
ویژگی نسخه جدید برشمرد و گفت: 
در مدل قبلی صرفا افرادی که از بانک ها 
تســهیلات دریافت کرده بودند مورد 
بررســی قرار می گرفتنــد و لذا امتیاز 
اعتباری بخشــی از اشخاص که سابقه 
دریافت تسهیلات از بانک ها را نداشتند 
شفاف نبود، اما در نسخه جدید با افزایش 
فاکتور های لحاظ شده، درجه پوشش و 

نیز دقت مدل بهبود یافته است.
سروش با بیان اینکه با همکاری 
و هماهنگی نهاد هــای ذی ربط تنوع 
اطلاعاتــی در نســخه جدید بیشــتر 
شده اســت. بیان کرد: در طراحی این 
مدل از شــاخص های متنوعی استفاده 
شــده اســت که مواردی مانند رفتار 
اشــخاص در بازپرداخت تسهیلات، 
ســابقه اشــخاص در پرداخت چک، 
سابقه محکومیت های مالی اشخاص، 
وضعیــت پرداخت مالیــات و حتی 
مواردی مانند پرداخت یا عدم پراخت 
جرایم راهنمایی و رانندگی را می توان 
به عنوان مهم ترین شاخصه های مورد 
بررســی برای تعیین امتیــاز اعتباری 

برشمرد.
در ادامه هم مهران محرمیان معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: 
پروژه اعتبارسنجی بسیار مهم است و 
مراحل نهایی خود را می گذراند. تفاوتی 
که مدل جدید اعتبارســنجی نسبت به 
قبل دارد این است که دقت آن افزایش 
پیدا کرده اســت و از حدود بیش از ۶۰ 
درصــد به ۸۸ درصد رســیده و مورد 
دیگر این که پوشــش آن هم از حدود 
۳۰ درصد )به عبارتی حدود ۳۰ درصد 
ایرانیان امتیاز اعتباری داشتند( به نزدیک 
۱۰۰ درصد می رسد. مدل اعتبارسنجی 
جدید برای این که تکمیل شود نیازمند 
دریافــت اطلاعــات از بخش هــای 

مختلف است.
نظام اعتبارسنجی در سال 

۱۴۰۳ اجرایی می شود
اجرای نظام اعتبارســنجی که در 
نهایت به ســال ۱۴۰۲ نرســید و حالا 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
از زمان اجرایی شــدن آن خبر می دهد 
در همین رابطه مهران محرمیان اظهار 
کرد: این امر بر اســاس شمول مالی و 
میزان بهــره مندی مــردم از خدمات 
مالــی و به طــور اخص اســتفاده از 
خدمات بانکــداری الکترونیک مورد 
بررسی اســت. در حال حاضر به گواه 
بانک جهانی ایران در زمینه اســتفاده از 
خدمات بانکــداری الکترونیک ایران 
جزء کشور های سرآمد در دنیا به شمار 

می رود، اما در زمینه ارائه تســهیلات 
الکترونیکــی کشــورمان دارای رتبه 
خوبی نیســت. او افزود: برنامه بانک 
مرکزی تسهیل دسترسی آحاد جامعه 
به تســهیلات خرد است و این نیازمند 
نظام اعتبارسنجی است تا افراد بتوانند 
بدون نیاز به ضامن و .. به تســهیلات 
خرد دسترسی داشته باشند و همچنین 
ریســک نکول وام بانک ها نیز کاهش 
یابد چرا که عدم بازپرداخت اقســاط 
از عوامل افزایش ریسک اعتباری افراد 
است، بنابراین مشتریان تلاش می کنند 
اقســاط وام خود را به موقع پرداخت 
کنند. معــاون فناوری های نوین بانک 
گفت: نظام اعتبارســنجی که طراحی 
شده بر مبنای هوش مصنوعی است و 
اطلاعات را از منابع اطلاعاتی مختلف 
مانند سازمان امور مالیاتی، وزارت رفاه، 

قوه قضائیه پلیس راهنمایی و رانندگی و 
... جمع آوری می کند و در اوایل امسال 
این مــدل عملیاتی خواهد شــد و به 
افزایش رتبه اعتبارسنجی برای دریافت 

خدمات بانکی ارائه می شود.
تــوان  اعتبارســنجی  در 
بازپرداخت متقاضیان از جهات 

مختلف سنجیده می شود
امــا اهمیت نظام اعتبارســنجی 
اصولــی چه میزان اســت؟ در همین 
راســتا حجت الله فرزانی کارشــناس 
امــور بانکی در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جــوان گفت: بحث اعتبار 
ســنجی در ادبیات بین الملل هم رواج 
دارد و کشور ما نیز از این قاعده مستثنی 
نیســت و برای پرداخت تسهیلات و 
پاسخ به نیاز متقاضیان از اعتبارسنجی 

استفاده می شود.

این کارشــناس امــور بانکی در 
ادامه اظهار کرد: در اعتبارســنجی توان 
بازپرداخت متقاضیان از جهات مختلف 
سنجیده می شــود و این برای بانک ها 
بسیار حائز اهمیت است که وضعیت 
و میزان ریسک متقاضی به درستی و در 

ابعاد مختلف بررسی شود.
فرزانی افزود: اگر رعایت اصول 
بهداشت اعتباری از طریق اعتبارسنجی 
صورت نگیرد ممکن اســت بانک ها 
دچار مشــکل و چالش شوند کما این 
که در دهه ۹۰ زمانی که اعتبارســنجی 
صــورت نگرفــت حجــم مطالبات 
غیرجاری به ســبب شرایط اقتصادی 
افزایــش پیدا کــرد. این کارشــناس 
امــور بانکی می گویــد: در هر حال با 
اعتبارسنجی تمام سابقه متقاضیان مورد 
بررسی قرار می گیرد تا علاوه بر آسودگی 
برای متقاضیــان، بانک ها نیز اطمینان 
کافی را داشــته باشند در اینجاست که 
اهمیت اعتبارســنجی اصولی و دقیق 
دارای مولفه های گوناگون مشــخص 
می شود بر همین اساس که بانک مرکزی 
اعلام کرده سیستم اعتبارسنجی تازه با 
مولفه های جدید بناست اجرایی شود 
موضوع مهمی که شایسته است علاوه 
بر همــکاری بخش های مختلف پیاده 

سازی و اجرای آن هم سرعت گیرد.
حــالا بایــد منتظر مانــد و دید 
سرانجام نظام جدید اعتبارسنجی برای 

سال ۱۴۰۳ اجرایی خواهد شد؟  
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